

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2024 г., том 31, № 2

СОДЕРЖАНИЕ

КУЛЬТУРНАЯ И СОЦИАЛЬНАЯ АНТРОПОЛОГИЯ

Ледовских А.Ю., Кебак Т.А. Исследовательские стратегии ссыльных народников в этнографии Сибири во второй половине XIX – начале XX в.	5
Куриных П.А. Этнические процессы в контексте информационного сопровождения региональных социально-экономических программ: кейс «Сочи-2035»	12
Федоров Р.Ю. Вариативность традиционных способов хранения продуктов питания у народов севера Западной Сибири	19
Комлева Е.В. Хлебосольство как часть культуры общения в купеческой среде Сибири (конец XVIII – начало XX в.)	25
Королева Е.В. Образ Ойрот-Каана в исторических преданиях алтайцев	33
Щеглова Т.К. Исследование исторической памяти и методы полевой работы Военно-научного общества на юге Западной Сибири в 1960-х гг.	41
Рыков А.В., Аксенова И.Ю. «Ни ты их туда вешал, ни тебе их снимать»: стратегии поведения сельского населения в рамках борьбы с иконами в Алтайском крае в 1950–1960-х гг.	51
Коляскина Е.А., Руппель И.А., Явнова Л.А. Позорящие наказания как элемент коммуникации власти и сельского общества на юге Западной Сибири в 1950–1970-е гг.	59

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ И ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

Долгушин И.Д. Отчеты Ф.Ф. Риддера как источник о судоходстве в Сибири в начале XIX в.	67
Чупин М.Ю. Справочники Переселенческого управления: создание, содержание, распространение, чтение (конец XIX – начало XX в.)	74
Дацьшен В.Г. Китайское население «русского» Харбина в отражении газеты «Харбинский Вестник» в начале XX в.	84
Огуренко Е.В. Эволюция региональной системы управления архивным делом на Среднем Урале в советский период (1918–1991 гг.)	92
Ильиных В.А. Колхозы в СССР во второй половине 1930-х гг.: динамика денежных доходов	102
Туманик Е.Н. Академик Н.М. Дружинин о декабристах в Сибири	111

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Демидова Л.Д. «Дело жизни Егора Егорова»: первые итоги научного описания книжного собрания (Анисимова Т.В. Каталог славяно-русских книг из собрания Е.Е. Егорова / под ред. Ю.С. Белянкина. М.: Пашков дом, 2017. Т. 1. 374 с., ил.; 2019. Т. 2. 335 с., ил.; 2021. Т.3. 490 с., ил.)	118
---	-----

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2024, vol. 31, N 2

CONTENTS

CULTURAL AND SOCIAL ANTHROPOLOGY

Ledovskikh A. Yu., Kebak T. A. Research Strategies of Exiled Narodniks in the Siberian Ethnography in the Second Half of 19th – Early 20th Century	5
Kurinskikh P.A. Ethnic Processes in Informational Support of Regional Socio-Economic Programs: the Case of “Sochi-2035”	12
Fedorov R.Yu. Variability of Traditional Ways of Food Storing Among the Peoples of the North of Western Siberia	19
Komleva E.V. Hospitality as part of the communicative culture in the merchant environment of Siberia (late 18th – early 20th century)	25
Koroleva E.V. The Image of Oirot-Kaan in the Context of the Altai Historical Legends.	33
Shcheglova T.K. The Study of Military Memory and the Methods of Field Work of Military Research Group in the 1960s in the South of Western Siberia	41
Rykov A.V., Aksenova I.Yu. “You Didn’t Put Them There, You Are Not the One to Take Them Off” Strategies of Behavior of the Rural Population within the Framework of the Fight against Icons in the Altai Krai in the 1950s-1960s.	51
Kolyaskina Y. A., Ruppel I. A., Yavnova L. A. Shaming Punishments as a Part of Communication between the Authorities and Rural Society in the South of Western Siberia in the 1950-1970s.	59

NATIONAL AND UNIVERSAL HISTORY

Dolgushin I.D. Reports of F.F. Ridder as a Source on Shipping in Siberia in the Early 19 th Century.	67
Chupin M.Y. Resettlement Administration Handbooks: Creation, Content, Distribution, Reading (Late 19th – Early 20th Century)	74
Datsyshen V.G. The Chinese population of “Russian” Harbin as reflected in the newspaper “Harbinsky Herald” at the beginning of the 20th century.	84
Ogurenko E.V. Evolution of the Regional Archival Management System in the Middle Urals during the Soviet Period (1918–1991)	92
Ilinykh V.A. Collective Farms in the USSR in the Second Half of the 1930s:	102
Tumanik E.N. Academician N. M. Druzhinin on the Decembrists in Siberia Dynamics of Monetary Incomes	111

ИНФОРМАЦИОННЫЕ УСЛУГИ
SCIENTIFIC LIFE

Demidova L.D. “The Life Work of Egor Egorov”: the First Results of a Scientific Description of the Book Collection.	118
--	-----